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    محمدصادق عابديني
در روزهاي پاياني هفته دفاع مق�دس و در حالي كه عراق اين 
روز ها درگير مسئله مهمي به نام تجزيه طلبي شده است، جا دارد 
تلويزيون سراغ يكي از معدود آثار ارزشمند توليد شده درباره 
دفاع از يكپارچگي كش�ور پيش از آغاز جنگ تحميلي  برود. 
ابراهیم حاتمي كیا فیلم »چ« را بر اساس 48 ساعت حضور دكتر 
چمران در كردستان ساخت. اوايل س��ال 58، كردستان ايران به 
دلیل فعالیت شديد گروهك هاي ضد انقلاب دچار التهاب بود و 
با حمايت دولت بعث عراق، ضد انقلاب مي خواس��ت كردستان 
را از ايران ج��دا كند. حضور دكت��ر چمران و پی��ام تاريخي امام 
خمیني)ره( آزادسازي شهر پاوه، نقطه عطفي در تاريخ ايران بعد 
از انقلاب است؛ جايي كه مردم كردس��تان دوشادوش نیروهاي 
نظامي كشور، گروهك هاي مس��لح ضد انقلاب را شكست دادند. 
تنها اثر قابل تأمل سینماي ايران درباره مبارزه جمهوري اسلامي با 
بحث تجزيه طلبي و حمايت مردم كردستان از يكپارچگي كشور، 
فیلم »چ« است. ابراهیم حاتمي كیا در »چ« به خوبي تمايز میان 
نیروهاي ضد انقلاب را كه در ظاهر براي دفاع از مردم كردستان 
و در باطن براي ضربه زدن به اتحاد ملي كشور و خدمت به دشمن 
دست به اسلحه برده بودند، به تصوير كش��یده است. دفاع مردم 
محلي پاوه در مقابل هج��وم نیروهاي ضد انق��لاب و حمايت از 
نیروهاي نظامي كش��ور در نبرد با نیروهاي تجزيه طلب، در اين 
فیلم به خوبي به نمايش گذاشته شده است. »چ« نشان مي دهد كه 
اگر مقاومت و ايثار امثال شهیدان اصغر وصالي، مصطفي چمران 
و تیمسار فلاحي نبود، ممكن بود امروز سرنوشت كردستان ايران 

چیزي شبیه اتفاقات بالكان در دهه 90 میلادي شود؛ اتفاقاتي كه 
گفته مي شود رژيم صهیونیستي و غرب به دنبال پیاده سازي آن 
در كردستان عراق است. موضوعاتي مانند اتفاقات ابتداي پیروزي 
انقلاب و التهاب هاي سیاس��ي در مناطق كردنشین ايران، بسیار 
محدود و سربسته در تولیدات هنري و به خصوص در سینما ديده 
شده اند. حتي پرداختن به جنگ در غرب كشور، در سینماي دفاع 
مقدس كمرنگ تر از پرداختن به عملیات هاي جنگي در جنوب و 
خطه خوزستان بوده است. در سال هاي اخیر به غیر از فیلم »اشك 
سرما« كه نگاهي انساني به جنگ دارد، فیلم هاي »شورشیرين«، 
»ايستاده در غبار« و »چ« از فیلم هايي هس��تند كه به نحوي به 

مبحث تجزيه طلبي ضد انقلاب در غرب كشور پرداخته اند.
 اهمیت دادن به چنین آثاري مي تواند براي نسل امروز جامعه كه 
كمتر از وقايع سال هاي ابتدايي استقرار جمهوري اسلامي با خبر 
است، به خنثي سازي برخي تبلیغات دروغین درباره واقعیت هاي 

كردستان كمك كند.

كردستان در نگاه سينماي ايران

»چ« براي اين روز ها ساخته شده است

مروري بر كودكي و  نوجواني امام حسين)ع()بخش6(

جوهر معرفت 
گاهي تصور مي شود كه اتصال انبیا و امامان به علم وحي، امري 
مادرزادي اس��ت و به همین دلیل اين بزرگواران از آش��نايي با 
هرگونه علم و تجربه بي نیاز بوده اند. اين در حالي اس��ت كه علم 
لدني امام به خاطر اتصال به منبع وحي و اشارات آسماني پیامبر 
و مواريث آس��ماني در مواردي است كه از ش��ئون امامت است. 
پس اين هیچ منافاتي با آموزش محوري ندارد. چه اينكه مطابق 
آيات قرآن، خداوند موسي)ع( را نیز پس از نبوت به علم آموزي از 
حضر پیامبر مأمور كرد. البته بین دانش و بصیرت امام و منبع آن 
به عنوان دو امر الهي و اكتسابي در میان متكلمین تفاوت هايي 

وجود دارد كه در اين مجال نمي گنجد. 
ز( فضيلت علم آموزي

امام متقیان يكي از معدود افراد با سواد جزيره العرب در عصر ظهور 
اسلام بودند و همین فضیلت باعث ش��د به عنوان كاتب وحي و 
آموزش دهنده به ديگران حتي به عنوان واضع رسم الخط و علم 
نحو به شمار روند. بي شك در اين شرايط همسر و فرزندان اين 

بزرگوار نیز از سرچشمه اين دانش بهره مند هستند. 
در روايات تصريح شده كه زهراي مرضیه )س( مكتب درس براي 
زنان داشتند و حتي كار آموزش به زنان دير فهم را نیز با جديت 

انجام مي دادند. 
گزارش هاي تاريخي نشان از ورود امام حسین)ع( به همراه برادر 

بزرگ ترشان به امر آموزش از همان سن خردسالي دارد. 
معروف ترين صحنه در اين زمینه قصه ياد دادن وضو به پیرمرد 
اهل مدينه است كه نشان از ادب، دانش و توانايي آموزش مسائل 

از سوي اين بزرگواران را در همان زمان خردسالي دارد. 
از ديگر مسائل روايت شده، درباره كودكي سیدالشهدا داستان 
محاجه شیرين و كودكانه آن حضرت با پدرش امیرمؤمنان است 
كه در محضر پیامبر اكرم )ص( پس از ش��نیدن فضايل بیشمار 
پدرش، براي خود منقبتي ذكر كرد كه پدرش فاقد آن است و آن 
وجود خود علي و فاطمه و پیامبر در حسب او بود و اين افتخاري 

بود كه نه تنها علي مرتضي بلكه خود پیامبر هم نداشت. 
از مس��ائل قابل توجه ديگ��ر دوران كودك��ي حديث آموزي آن 
بزرگوار است. روايت شده با توجه به حضور حضرت فاطمه)س( 
در منزل و همچنین اش��تغال آن مخدره به كارهاي خانه داري، 
مسئولیت انتقال احاديث و معارف رسول الله به مادر را حسنین 

انجام مي دادند. 
آنها مأموريت داشتند كه در مسجد پیامبر حرف هاي جد و پدر 
عزيزشان را به خوبي به خاطر بسپرند و دقیقاً همان گونه كه بوده 

به مادر براي ثبت و ضبط ارائه نمايند. 
مسند فاطمه گزارش كرده، مادر حسنین هم با جديت در ثبت 
اين احاديث مي كوش��ید و در يك تعبیر بي نظی��ر مي فرمايند 
كه حفظ میراث حديثي بر ايش��ان مانند حفظ ج��ان فرزندان 

ارجمندشان است. 
با توجه به اينكه امام حسین )ع( در سن خردسالي مادر را از دست 
دادند و دوران پیامبر را به پايان بردند، اين حكايات نشان مي دهد 
كه آموزش فضايل، سواد و از آن مهمتر مسئولیت علمي از جانب 
پدر و مادر خیلي زود براي حسنین شروع شد و خارج از دوران 
رضاع و نوپايي خانواده، تفهیم فضايل و حتي مسئولیت هاي مهم 
علمي و فرهنگي را بر دوش امامان مي گذاشته است تا از همان 
كودكي، نه تنها دين را بفهمند و براي باقي ماندن آن تلاش كنند 
بلكه به توانايي وارد جريان علم آموزش��ي شده و با كلام و عمل 

انسان ها را سمت تعالي پیش ببرند. 
ح( استفاده از عنصر هنر

در تربیت امام حسین)ع( توجه به هنر و آراستگي دانش به وسیله 
خط، حكايت بسیار زيبا و عبرت آموزي دارد. 

روايت شده روزي امام حسن و امام حسین علیهماالسلام كه در 
كنار هم نوشتن و مهارت  هاي آن را مي آموختند، در يك مسابقه 

خطاطي به رقابت پرداختند. 
 امام حسن)ع( گفت: خط من بهتر است و امام حسین)ع( پاسخ 

گفت: آنچه من نوشتم، زيباتر است. 
س��رانجام، هر دو جه��ت داوري مس��ابقه، خدمت مادرش��ان 

رسیدند. 
فاطمه زهرا)س( نمي خواست بچه ها آزرده شوند، بدين خاطر 
فرمود: به پدرتان مراجعه كنید تا قضاوت كند. حضرت علي)ع( 
نیز آنها را نزد پیامبر فرستاد و داوري را بر عهده آن حضرت نهاد. 
پیامبر نیز داوري را به جبرئیل س��پرد. او نیز به اسرافیل حواله 
داد، تا اينكه اسرافیل از جانب خدا قضاوت در اين مورد را به خود 
فاطمه)س( سپرد. حضرت زهرا)س( عرض كرد: خدايا چگونه 

میان اين دو قضاوت كنم؟
به الهام حضرت باري تعالي، صديقه كبري)س( گردنبند خود را 
پاره كرده، دانه هاي آن را كه زوج نبود، بر زمین ريخت و سپس 
فرمود: هر كه بیش��ترين دانه ها را جمع كرد، از جانب من برنده 
خواهد بود. در اين صورت، بايد يكي در اين مسابقه پیروز مي شد، 
اما جبرئیل يكي از اين دانه ها را به دو نیم تقس��یم كرد تا هر دو 
به طور مساوي دانه بردارند. بدين ترتیب، اين مسابقه دو برنده 
داشت و هر دو در اين رقابت پیروز شدند. اين حكايت و حكايات 
مشابه درباره كودكي آن بزرگوار، خطوط اصلي روش هاي فهم 

دانش و علم را از نگاه اهل بیت)ع( نمايش مي دهد.

محمد صادق دهنادي     یادداشت

»ماجراي نيمروز« بالاتر از »رگ خواب«

سريال فاخر از زندگی شهيد حججي مي سازيم!

مجوز شبكه تلويزيون »كردستان 24« باطل شد

انتقاد يك روزنامه نگار از كيانيان

در حالي كه در جش��ن خانه سینما و همچنین 
ارسال فیلم به اسكار »ماجراي نیمروز« دست 
خالي ب��ه خانه برگش��ت اما در بی��ن منتقدان 
همچنان طرف��دار زياد دارد. در ش��ماره جديد 
ماهنامه س��ینمايي »24« 13 منتقد سینمايي 
نظر خ��ود را در قالب ج��دول ارزش��گذاري در 
مورد فیلم هاي اكران ش��ده در ش��ش م��اه اول 

س��ال 96 اعلام كرده ان��د كه بر مبن��اي آن فیل��م »ماجراي 
نیمروز« محمدحس��ین مهدويان توانس��ته رتبه اول جدول 

ارزش��گذاري فیلم ها را به خود اختصاص دهد. 
در اين نظر سنجي »ماجراي نیمروز« به عنوان 
بهترين فیلم از نگاه منتقدان انتخاب شده است. 
10 منتقد سینما از »ماجراي نیمروز« به عنوان 
يك فیلم خوب و خیلي خ��وب ياد كردند و تنها 
سه منتقد از آخرين ساخته سینمايي مهدويان 
به عنوان يك فیلم متوسط نام بردند و برخلاف 
تمامي فیلم هاي اين فهرست، هیچ منتقدي »ماجراي نیمروز« 

را در طبقه فیلم هاي ضعیف يا بي ارزش نگذاشته است.

شبكه يك روز گذش��ته در خبري مدعي شد  
داس��تان زندگي محس��ن حججي را در قالب 
سريالي فاخر تولید مي كند. تأكید اين شبكه 
روي فاخر بودن س��ريال ش��هید حججي در 
حالي انجام مي شود كه رسانه ملي سال هاست 
از تولید سريال فاخر درباره هر مضموني عاجز 

نشان داده است. 
 همزمان با تشییع پیكر مطهر شهید حججي روابط عمومي 
شبكه يك از ساخت سريال زندگي شهید حججي و معرفي 

شخصیت والاي اين ش��هید خبر داد. سريال 
ش��هید حججي ك��ه فیلمنام��ه آن به زودي 
تصوي��ب و وارد پیش تولید مي ش��ود، كاري 
ازگروه فیلم و سريال شبكه يك سیماست كه 
احتمالاً در سالروز شهادت اين شهید از شبكه 

يك سیما پخش مي شود. 
مديران رسانه ملي بايد دقت كنند، اينكه تأكید 
مي كنند فیلمنامه اين سريال به سرعت تصويب و سريع هم 

تولید مي شود، كیفیت كار فداي سرعت تولید نشود.

با توجه به همه پرسي اقلیم كردس��تان عراق و به دنبال 
ادع��اي اس��تقلال طلبي و تجزيه طلب��ي كردها ش��بكه 
تلويزيون »كردس��تان 24« در تهران به دس��تور وزارت 
ارشاد تعطیل و مجوز آن باطل شد. در سوي ديگر تركیه 
نیز پخش شماري از شبكه هاي اقلیم كردستان عراق را 
به دس��تور كمیته راديو و تلويزيون تركیه )rtturk( از 

ماهواره ترك س��ت به دلیل پخش برنامه هاي تلويزيوني 
برضد منافع ملي تركیه قطع كرد. كمیته راديو و تلويزيون 
تركیه پخ��ش ش��بكه هاي كردس��تان 24، وار تي وي، و 
رووداو را كه وابس��ته به حزب دموكرات كردستان عراق 
به رهبري مسعود بارزاني هس��تند، از ماهواره ترك ست 

ممنوع اعلام كرد.

رفتار تند رض��ا كیانیان در همايش��ي مرتبط 
با آب، با مخاطبان��ي كه نظرات��ي در انتقاد از 
سیاس��تگذاري هاي بالادس��تي در مقوله آب 

داشتند، همچنان محل اظهارنظر است. 
محمد آق��ازاده، روزنامه نگار  پیشكس��وت در 
يادداش��تي كه به اين بهانه نگاشته  اس��ت، با 
نقد رفتار اخیر رضا كیانیان از تلاش هاي اين 

بازيگر براي ماندن در كانون توجه به قیمت آنچه وي رسوايي 
خوانده گلايه كرده است. 

وي مي نويس��د: »رضا كیانیان همه جا است و 
همه تريبون ها از آن اوست، چرا حق حرف زدن 
را از كساني كه تريبوني ندارند، دريغ مي كند. 
اين بازيگر كه در بازيگري به تكرار خود رسیده 
است، براي فراموش نشدن بازي تازه اي را آغاز 
كرده اس��ت. مي خواهد در يادها بماند حتي 
اگر با رسوايي باش��د؟ قدرت، شهرت و ثروت 
س��قف ندارد. هر چقدر بیشتر داشته باش��ي مي خواهي به 

بیشترش برسي.«

     جواد محرمي
نام حاج ص�ادق آهنگران ب�ا واژه هايي چون 
انقلاب اسلامي، دفاع مقدس، كربلا و عاشورا 
پيوند خورده است؛ مداحي كه سوز صدايش 
براي نسل هاي مختلف پس از انقلاب اسلامي 
و دوران دف�اع مق�دس ب�ا خاط�رات زيادي 
عجين اس�ت. با اين خ�ادم امام حس�ين)ع( 
درباره آفت هاي مداحي و عزاداري ماه محرم 
گفت و گويي انجام داديم كه پيش روي شماست. 
با اينكه شما مداح سرشناس و محبوبي 
هستيد، اما سبك مداحي شما را كسي 
تقليد نمي كند. دليل اين موضوع مثلًا 
س�ختي تقليد ص�داي شماس�ت يا 

موضوع علت ديگري است؟ 
زمان جنگ بچه ه��ا با من ش��وخي مي كردند و 
مي گفتند اگر آهنگران با مقلدانش مسابقه مداحي 
بدهد، خودش چهارم مي ش��ود، آن زمان برخي 
صداي من را تقلید مي كردن��د، ولي پس از دفاع 
مقدس اوضاع تغییر كرد و ذائقه ها به سمت ديگري 
رفت، سبك هاي مثبت و منفي وارد شد كه درباره 
منفي ها به طور مثال رسوخ موسیقي هاي غربي 
به چشم مي خورد كه البته علما و مراجع درباره 
اين انحرافات موضع گیري كردند، ولي بهترين و 
مؤثرترين مواضع را در مقاطع مختلف رهبر معظم 
انقلاب اتخاذ كردند. بايد بگويم كه هیچ كس به 
اندازه رهبر انقلاب نسبت به اين آفت ها حساس 
نبودند، گويي صدسال مداح بوده اند و آسیب هاي 

اين حوزه را به خوبي مي شناسند. 
رويكرد صداو س�يما را در اين ارتباط 

چگونه مي بينيد؟ 
به نظرم چندسالي است كه قدري بهتر شده، آدم 
ديگر كمتر مداحي و روضه مشكل دار مي شنود، اما 

به نظرم رسانه ها هنوز خیلي جاي كار دارند. 
اش�عاري را ك�ه ش�ما در مداحي ه�ا 
مي خواني�د ، از چ�ه منابع�ي دريافت 

مي كنيد؟ 
زمان جنگ از اش��عار مرحوم حبیب الله معلمي 
استفاده مي كردم. روحیه انقلابي عجیبي داشت. 
خودم شعر نمي گفتم. حالا هم چند سالي است 
كه از اشعار محمد زمان گلدسته، شاعر گرگاني 
استفاده مي كنم. مثلًا آن شعري را كه در محضر 
رهبر معظم انقلاب خواندم، ايشان سروده بودند. 

سوز صداي شما از كجا مي آيد؟ 

صدا در خانواده ما ارثي است و من از پدرم اين صدا 
را دارم، برخي از عموها و پس��رعموهاي من هم 

مداح و قاري قرآن هستند. 
چقدر خود را مرهون سبك جنوبي و 

خوزستاني در مداحي مي دانيد؟ 
س��بك جنوبي تلفیق��ي از آواها و س��بك هاي 
قومیت هاي مختلف از جمله لر، عرب و نواحي اي 
چون بوشهر است، عزاداري جنوبي همیشه جاذبه 
داش��ته اس��ت، عرب ها خیلي حزين و سوزناك 
روضه مي خوانند. مراثي لرها خیلي حماسي است. 
آوازهاي آنها هم همینطور است. همه اينها تلفیق 
كه مي شود، سبكي ايجاد مي كند كه در مداحي 

خیلي از جنوبي ها به چشم مي خورد. 
چقدر ب�ه ذك�ر مصيب�ت در مداحي 

اهتمام داريد؟ 
زياد. چون اين سفارش ائمه )ع( است كه براي امام 
حسین و مصیبت هاي او گريه و اشك ريخته شود. 
براي همین خود را مقید مي دانم كه تنها به شور 
و حماسه اكتفا نكنم، به خصوص كه امام رضا )ع( 
هم سفارش به اشك براي امام حسین )ع( كرده اند. 
مداحي بدون روضه فايده ندارد. معتقدم مداح بايد 
سه ويژگي را رعايت كند، سوز، حماسه و پیام بايد 
در مداحي باشد. مداحي بايد مرثیه داشته باشد. 
كسي كه براي عزاداري مي آيد بايد چیزي گیرش 
بیايد، عزاداري بايد پربار و پرنعمت باشد، بنابراين 
مداح خوب بايد خیلي كار كند. شعر بايد خوب و 
پرمعني باشد. رهبري مي فرمايند يك بیت شعر 
خوب مي تواند از چند سخنراني هم تأثیرگذارتر 
باشد. مداحي بايد هنرمندانه باش��د، هم بتواند 
میدان داري كند، هم معرفت بدهد، هم سوزناك 
باشد و اشك بیاورد. آنچه جاذبه ايجاد مي كند هنر 

و معرفت است. 
به عنوان يك مداح امام حس�ين )ع( 
چه آسيب هايي براي عزاداري محرم 

مشاهده مي كنيد؟ 
خیمه ها و دستجات عزاداري و هیئات در پیروزي 
انقلاب اسلامي نقش بزرگ و بي بديلي ايفا كردند 
و دش��من اين را مي داند. آنها همان زمان به اين 
نتیجه رسیدند كه نمي توانند ش��ور حسیني را 
در دل اين م��ردم خاموش كنن��د، پس بهترين 
راه را نفوذ در دس��تجات عزاداري تعريف كردند. 
يكبار چند س��ال پیش آي��ت الله خاتمي در نماز 
جمعه به خطر نفوذ س��ازمان هاي جاسوسي در 

هیئت عزاداري اش��اره كردند. آنها خیلي تلاش 
مي كنند دستگاه امام حس��ین)ع( را به انحراف 
بكشانند، چون اصل عش��ق به امام را نمي توانند 
در دل اين مردم بكش��ند. يك روش��ي كه حتماً 
روي آن كار مي كنند، نفوذ در مداح ها و چهر ه هاي 
شاخص است. سعي مي كنند اينها را خراب كنند 
كه جوان ه��ا و خانواده ها ديگر ب��ه اينها اعتماد 
نكنند. كار ديگري كه مي كنند رواج صوفیگري 
در مداحي اس��ت. در برخي مداحي ها ذكر همه 
چیز مي رود، جز خود امام حسین)ع( و اهل بیت 
)ع(، براي مثال اشعار شعراي معاصر را كه ربطي 
به عاشورا ندارد، مي خوانند و سینه مي زنند هر چه 
گوش مي دهي، مي بیني ب��ه همه چیز ربط دارد 
جز فاجعه كربلا، يا برعكس اين هم هست؛ براي 
مثال فقط حسین حس��ین مي گويند و معرفتي 
به مخاطب نمي دهن��د، البته ذكر حس��ین)ع( 
خودش صواب دارد، ول��ي نبايد به اين حداقل ها 
اكتفا كرد يا خدايي نكرده مردم آزاري به بهانه ماه 
محرم كه اين هم مي تواند ناشي از نفوذ دشمنان 
امام حسین)ع( باشد، مثلًاس��اعت 3 نصف شب 
طبل مي زنند و صداي بلندگ��و را زياد مي كنند. 
خب برخي بچه كوچك دارند، برخي مريض دارند. 
در برخي هیئت ها ديده مي شود به جاي سینه زن 
و عزادار فقط طبل دارند و صداي بلندگويشان بلند 
است، به عبارتي فقط سروصدا درست مي كنند، 
بدون هیچ معرفتي، بايد جوان ها را توجیه كنند. 
عزادار امام حس��ین)ع( بايد زمان ش��ناس باشد. 
نبايد با رعايت نكردن برخي بديهیات، اجر خود 

را ضايع كنند. 
درآمد شما از مداحي چقدر است؟ 

من به شدت مخالف اين هستم كه مداحي تبديل 
به شغل شود و از آن درآمد زايي غیر معقول انجام 
شود. من خودم عضو هیئت مديره هیئت رزمندگان 
اسلام هستم. ما آنجا قانوني داريم كه اگر كسي وجه 
طلب كرد و شماره حساب داد تا برايش پول واريز 
كنند، اول تذكر بدهیم، اگر رعايت نكرد عذرش را 
بخواهیم، امام حس��ین)ع( آنقدر عظمت دارد كه 
نبايد به مسائل مالي آلوده شود. من خودم الحمدلله 
حقوق دارم و احتیاجي ندارم به اين پول ها، دستگاه 
امام حس��ین )ع( اگر به اين چیزها آلوده ش��د با 
خودش چیزهاي ديگري مي آورد. نبايد جوان ها 
را پولكي بار بیاورند. شايد به لحاظ شرعي و قانوني 
مشكلي نداشته باش��د، ولي قطعاً بي تأثیر نیست. 
بالاخره جايي و زماني اثر سوئش را نشان مي دهد. 
تأمین مالي بايد در حد عرف باش��د، اما متأسفانه 
عده اي رعايت نمي كنند. به نظ��رم خود مردم در 
اصلاح اين آفت ها مي توانند مؤثر باشند، خودشان 
مداح را به چالش بكشند؛ براي مثال بپرسند فلان 
ذكر مصیبتي كه كردي سندش كجاست. مطالبه 
كنند. اگر مداح ببیند كه مردم حس��اس هستند، 
خودش هم س��عي مي كند به منابع معتبر رجوع 
كند، به نظرم بهترين نصايح را در اين ارتباط رهبر 
معظم انقلاب دارند. توصیه اكید من به عنوان يك 
مداح به جوان ها اين است كه اگر مي خواهند موفق 
باشند و دچار آسیب ها نشوند و عملكردشان مرضي 
امام حسین )ع( باشد، بهترين راه اين است كه به 
نكته ها و بیانات رهبر معظم انقلاب در اين ارتباط 

رجوع كنند و آنها را نصب العین قرار دهند.

گفت و گوي »جوان« با حاج صادق آهنگران درباره آفت هاي عزاداري و مداحي محرم 

 سازمان هاي جاسوسي براي نفوذ
در دستگاه امام حسين)ع( برنامه دارند

رجوع به بيانات رهبر معظم انقلاب درباره آفت هاي عزاداري و مداحي بسيار راهگشاست

آن كه تو را هشدار داد

چون كسى است كه مژده داد.

   هادي عسگري
كارگ�ردان فيل�م س�ينمايي »رس�تاخيز« بع�د از اع�لام 
اينك�ه مال�كان اي�ن فيل�م خس�ارت ميلي�اردي از ارش�اد 
درياف�ت كردن�د، فيلم�ش را ب�ه يوس�ف در چ�اه تش�بيه 
ك�رد؛ چاه�ي ك�ه گوي�ا مي ش�ود ب�ا پ�ول آن را پ�ر ك�رد!

سیدعباس صالحي البته از میزان مبلغ توافق سازمان سینمايي با 
سازندگان فیلم »رستاخیز« س��خني نگفت، ولي برخي شنیده ها 
حكايت از پرداخت 13 میلیارد تومان به عنوان خسارت به سازندگان 
اين فیلم دارد؛ مبلغي بسیار درشت براي فیلمي كه هزينه آن از سوي 
نهاد هاي ديني خارج از كش��ور تأمین شده و سازندگان آن پولي را 
بابت ساخت آن هزينه نكرده اند. اگر اين میزان دريافت از ارشاد براي 
جبران خسارت صحت داشته باشد، يعني مالكان اين فیلم بدون 
اينكه دردسر هاي اكران را تقبل كرده باشند و درآمد ناشي از اكران 
را با پخش كننده و سینمادار سهیم شوند و حتي عوارض شهرداري 
را پرداخت كنند، پولي را به دست آورده اند كه ديگر همكارانشان به 

هیچ وجه در سیستم فروش قادر به تحصیل آن نبوده اند و مشخص 
نیست چه مقدار زمان طول خواهد كشید تا براي اكران فیلمي در 
ايران چنین حاشیه س��ود میلیاردي به وجود آيد. با توجه به نحوه 
تقسیم درآمدهاي ناش��ي از اكران فیلم ها مي ش��ود گفت، سهم 
13 میلیاردي مالكان فیلم »رس��تاخیز« چند برابر س��هم مالكان 
پرفروش ترين فیلم تاريخ س��ینماي ايران اس��ت. اين سود بدون 
احتس��اب درآمد احتمالي از اكران هاي خارجي اي است كه وزير 
گفته رستاخیز مي تواند داشته باشد. گويا قرار است اين فیلم در چند 
كشور خارجي اكران شود، مسئله اي كه احمدرضا درويش مي گويد 
در جريان آن نیست، اما معتقد است، رستاخیز مانند يوسف است 
كه برادرانش وي را در چاه انداخته اند. آيا منظ��ور از چاه در اينجا 
در يافت چندين میلیارد تومان از دولت است؟ اين كارگردان كه در 
دولت يازدهم بارها در برابر درخواست وزارت ارشاد براي اصلاح فیلم 
مقاومت كرده بود و حاضر نبود ايرادات متعددي را كه به اين فیلم 
وارد شده است، تصحیح كند، اكنون مي گويد: ما فیلمساز هستیم 
و دوست داريم فیلم بسازيم، اما اين بچه اي كه بزرگ كرديم مثل 
يوسفي است كه در چاه گرفتار شده است، آن هم به دست برادران 
به ظاهر دلسوز خود. با اين وجود من از هیچ كس هیچ گلايه و طلبي 
ندارم، زيرا ساختن »رستاخیز« شانس بزرگ زندگي من بوده است و 
همین كه اين فیلم عاشورايي در كارنامه كاري من است، برايم كافي 

است و باعث افتخار من است.
درويش در حالي به ساخت اين فیلم افتخار مي كند كه چند تن 
ازمراجع تقلید آشكارا نسبت به اين فیلم موضع انتقادي گرفته و 

بعضاً »رستاخیز« را وهن آمیز نامیده اند. 

سازندگان فيلم رستاخيز از ارشاد خسارت ميلياردي گرفتند
 شلاق زدن فعال اصلاح طلب»رستاخيز« يوسف در چاه است يا تاجر ونيزي؟!

در وزارت ارشاد دوباره سوژه شد
ماجراي شلاق خوردن عبدالله علیخاني، تهیه كننده سینما 
و از شركاي مؤسس��ه تولید و پخش »پويافیلم« در دهه 60 
و در حراست ارشاد اول بار توسط حسین فرحبخش، شريك 
سالیان علیخاني طرح شد و آن هم به بهانه آنكه آمر آن رفتار 
در ارش��اد وقت فردي بود به نام فیض الله عرب سرخي كه در 
زمره نیروهاي راديكال جري��ان اصلاح طلبي قرار مي گیرد. 
فرحبخش از ش��لاق  خوردن علیخاني به خاط��ر نگهداري 

تعدادي فیلم خارجي در دفترش سخن گفته بود؛ فیلم هايي كه همگي برگه سبز هم داشته اند 
و همین مسئله بود كه اسباب انتقادات به عرب سرخي را موجب شد. اين فعال اصلاح طلب در 
سايت شخصي اش اتهامات فرحبخش را تكذيب كرد، اما به فاصله اي اندك آن تكذيبیه را از 
سايت خود حذف كرد. وي به تازگي در گفت وگويي با رسانه اصلاح طلب »شرق« از يك طرف 
كل ماجراي شلاق زني را تكذيب كرده و گفته هاي فرحبخش را دروغ دانسته است. وي حتي 

مدعي شده تكذيبیه سايت را خودش حذف نكرده است، بلكه سايت او را هك كرده اند!
اما حسین فرحبخش روز گذشته به اين سخنان عرب سرخي واكنش نشان داد و گفت: 
» نمي شود مدعي اصلاحات و دفاع از دموكراسي بود و بدترين رفتارها را نسبت به اهالي 
فرهنگ داشت. بخش عمده ادعاهاي شان دروغ است، علیخاني را به خاطر نگهداري فیلم 
خارجي شلاق زدند و نه به خاطر جمشید هاش��م پور، آخر كدام قاضي است كه حكم به 
زنداني شدن در وزارت ارشاد دهد. مشكل آقايان با امثال عبدالله علیخاني، صراحتي بود 
كه در برابر رفتارهاي انحصارگرايانه داشت، علیخاني در برابر معاون وقت سینمايي ايستاد 
و آنها هم به فكر تلافي افتادند و در ارشاد شلاقش زدند، فیض الله عرب سرخي توبه كند، به 

فكر دوران بازنشستگي باشد و كمتر به عنوان منادي اصلاحات خود را جا بزند.«

    خبر

      

      

      


